
 

 

ESK ÜLDKOGU 6. detsember 2023.a. Kadriorus 
 

 

Koosoleku protokoll 

 

Algus kell 12.00, lõpp kell 14.20 

Osavõtjad: Kohal 18 liiget, volikirja alusel 11, üldkogu on otsustusvõimeline. 

 

Koosoleku juhataja: Riina Kaljulaid 

Protokollija: Annely Holm 

 

Osalejad: Üldkogul osaleb 29 liiget, esindatud üle poole ESK liikmetest (48 liiget seisuga 10.05.2023). 

 

 

Koosoleku osalesid häältega: 

 

1.  Riina Kaljulaid Ruhnu 

2.  Tiiu Aro Saaremaa 

3.  Naissaarlaste Kogukond ( Toomas Luhaäär) Naissaar 

4.  Pakri Kultuuripärand (Jana Stahl) Pakri 

5.  Lääne-Harju vald (Käti Teär-Riisaar) KOV/Pakri 

6.  
Maret Kaljulaid Ruhnu 

7.  
Muhu vald (Annely Holm, Meelis Mereäär) KOV/Muhu 

8.  
Vilsandi külaselts (Rein Tafenau) Vilsandi 

9.  Abruka külaselts (Mari Tuulik) Abruka 

10.  
Jüri Lember Kõinastu 

11.  Kaarel Lauk Ruhnu 



 

Volikirjadega on esindatud järgmised liikmed: 

 

1 Terje Lilleoks Prangli Maret Kaljulaid 

2 Piirissaare Kultuuriselts (Siim Avi) Piirissaare Kaarel Lauk 

3 Margit Kaljulaid Ruhnu Maret Kaljulaid 

4 Vormsi vald (Maris Jõgeva) KOV/Vormsi Ants Varblane 

5 Mark Soosaar Manija Jüri Lember 

6 Patrik Göransson Naissaar, Pakri Annely Holm 

7 Hillar Lipp Saaremaa Kaarel Lauk 

8 Leo Filippov Saaremaa Jana Stahl 

9 Rein Lember Abruka Tiiu Aro 

10 Osmussaare Fond Osmussaar Jüri Lember 

11 Harry Raudvere Saaremaa Liina Miks 

 

 

Esitatud päevakord: 

 

1. Habitability Interreg projekt 

2. Tegevuskava ja eelarve 2024 kinnitamine 

3. Põhikirja läbivaatamine 

4. Arengukava kinnitamine 

 

Päevakorra muudatuse ettepanek: 

Eestseisuse vanem Jüri Lember teeb ettepaneku, et lisada päevakorda punkt - uue juhatuse valimine. Jana 

Stahli poolt esitatud arvamus, et päevakorra punktid on ebaloogilises järjestuses. 

 

12.  
Ants Streng Vormsi 

13.  
Anu Streng Vormsi 

14.  Saaremaa vald (Raino Sepp) KOV/Saaremaa 

15.  Viimsi vald (Raul Ilisson) KOV/Naissaar, Prangli 

16.  Liina Miks Piirissaar 

17.  Kihnu vald (Egon Vohu) KOV/Kihnu 

18.  Ants Varblane Vormsi 



Toimus arutelu: 

Kas eestseisuse kvoorum on koos, et teha eestseisusja üldkogu samal ajal?  Jüri Lemberi poolt info, et 

eestseisus ei ole tegevuskava ja eelarvet arutanud, kuna pole saanud juhatuselt vastavat ettepanekut ega 

piisaval ajal. 

Hetkel jätta juhatuse valimine ära, aga leppida kokku, millal kutsuda kokku uus üldkoosolek. 

Ettepanek, et võiksime hääletada, et kas eestseisus on vajalik (vastava pk punkti juures) või mitte ja siis 

liikuda edasi. 

Otsustatud: iga päevakorra punkt eraldi läbi hääletada. 

Otsustatud, et kõik päevakorra punktid jäävad päevakorda esialgsel kujul ja järjestuses. 

 

 

1. Habitability Interreg projekt 

 

Interreg Habitability (Elamiskõlblikkus) projekti eesmärgiks on  luua tööriist, mis aitaks selgitada 

välja, mida on saartel elamiseks vaja – alates teenustest kuni elukeskkonnani. ESINi riikidest 8 

(kokku 11) on andnud nõusoleku projektiga liitumiseks. Projekti kestvus on 4 aastat. Tegemist 

on regioonideülese projektiga, kõik Euroopa riigid saavad osaleda. Esimesel aastal on planeeritud 

väljaõpe, teisel uuringud, kolmandal analüüs ja neljandal rakendamine. Tegemist on 

koostööprojektiga, mille juhtpartneriks loodetakse Turu ülikooli Soomest. Millises mahus keegi 

soovib osaleda saab igaüks otsustada - kas analüüsitakse kogu saart või mõnda üksikut küla. 

Riina saadab presentatsiooni ja tutvustava lingi aadressi https://www.abo.fi/en/centre-for-

lifelong-learning/habitability/ kõigile liikmete listi. Miinimum toetuse määr on 70% ja omaosalus 

on 30%. Abikõlbulike kulude hulka saab arvestada ka näiteks palga ja reisikulud. Kristiina 

Maripuu reg.min.-st püüab leida ka omaosaluse tarbeks omafinantseeringu osa. Taotlusvoor 

avatakse jaanuaris või veebruaris ja on avatud 30 päeva. Hetkel on Muhu ja Vormsi andnud 

märku, et soovivad osaleda. 

Tulemused: näiteks arvestatakse välja, mis on inimkoormus –k.a. turistidest tulenev. Lõpuks 

koostatakse nö hinnangu ratas, mis näitab, millistes valdkondades on olukord halb ja millistes 

hea. Seda infot saab edaspidi kasutada arengukavades, k.a. üldplaneering. Meelis Mereäär tegi 

Muhu Koguva küla kohta analüüsi, tulemus tuli keskmine ja seda sai juba kasutada näiteks 

muuseumi parkla rajamisel. 

Kas ESK soovib selles projektis osaleda või mitte? 

 

Otsustati: ESK osaleb. Hetkel on see otsus ilma rahalise kohustuseta. Eriarvamusele kahe 

häälega jäi Liina Miks põhjendusega, et olulist väljundit projektist ei tule ja on olulisemaid asju, 

mille peale kulutada. 

 

2. Tegevuskava ja eelarve 2024 kinnitamine 

 

Tegevuskava ja eelarve 2024 arutelu. 

Jooksvalt jätkuvad Saarte Instituudi loomine, koostöö Riigikogu Saarte toetusrühmaga. Oluline 

suur tegevus on Noorte Pärimusprojekt Muhus ja lisandub nüüd töö Habitability projekti 

ettevalmistamiseks. Üldkogud - suvine toimub Hiiumaal ja talvine Tallinnas. Lisaks vajadusel 

veebis. Juhatuse koosolekud kord kuus. ESIN 2024 üldkogu koosolek Horvaatias. Kodulehe 

arendamine jätkub,  koduleht ja listid on üle viidud zone.ee platvormile. 

Eestseisuse poolt on ettepankuid tegevuskava täiendamiseks – eestseisus arutab seda edaspidi. 

Jana Stahli küsimus – kas Anti (veebilehe haldaja) teab, et on üle kolitud ja kas ta jätkab. Kaarel- 

hetkel on otsustatud, et Anti ei jätka, kuna juhatus pole tema teenusega rahul. 

https://www.abo.fi/en/centre-for-lifelong-learning/habitability/
https://www.abo.fi/en/centre-for-lifelong-learning/habitability/


Kõige suurem osakaal on noorte projektil Muhus – 10 000 eurot. Halduskulud on 2370 eurot. 

Tegevuskulud kokku 17100 eurot. Sellest kõige suurem osa on üldkogude korraldamiseks – 2000 

eurot. 

Kulud kokku 19470 eurot. Tulem on -3270 eurot. Osaliselt katame kulud reservist. Reserv ei ole 

hetkel veel selge. 

 

Otsustati: saata tegevuskava ja eelarve 2024 eestseisusele kinnitamiseks. 

 

 

3. Põhikirja läbivaatamine 

 

Toimus arutelu. Teema on tõstatatud, kuna juhatuse ja eestseisuse koostöö ei suju. Juhatusel on 

jäänud mulje, et eestseisus on võtnud ESK juhtimise üle. 

Kas eestseisust on vaja – jah, see tagab arutelu ja info liikumise. Samas juhatus on organ, kes 

vastutab igapäevase töö eest. Pädevused on põhikirjas kirjas. Oluline on kokku leppida, kuidas 

igapäevane töö korraldada. Lähenemine, et pole eestseisust, pole probleemi, ei sobi. 

Algselt tekkis probleem 2022.a talvise ESK 30 üldkoguga, kui eestseisus sekkus üldkogu 

korraldamisesse ( aeg, koht, päevakord ) kuni selle ülevõtmiseni eestseisuse poolt. Sama ähvardas 

korduda 2023.a Abruka ja 2023.a Tallinna üldkoguga. Praeguseks on juhatuse liikmed teinud 

otsuse tagasi astuda. Eestseisus leiab samuti, et koostöö ei toimi. 

Peamine vastuolu on selles, et eestseisus peab ennast kõrgeimaks võimukandjaks, kuid põhikirja 

järgi on ESK kõrgeim organ üldkogu ning igapäevast tegevust juhib, esindab  ja vastutab juhatus 

ning eestseisus on oma olemuselt kindlaksmääratud pädevusega volinike koosolek. 

Arutelu tulemusena leiti, et kommunikatsiooni tuleb tugevdada. Ka juhatus peaks koostama 

endale kodukorra. 

 

Otsustati: põhikiri jääb hetkel kehtima ja muudatusettepanekud esitatakse järgmiseks 

üldkoguks. 

 

4. Arengukava kinnitamine 

 

 Arengukava kinnitamise arutelu. 

 2 erapooletut, 1 vastu. 

 

 Otsustati: Arengukava kinnitada 

 

Toimub arutelu järgmise üldkoosoleku kokkukutsumine teemadel. 

 

Otsustati: Üldkogu toimub 31. jaanuar 2024 kell 12.30. Tallinnas. 

 

 Ettepanekud üldkogu päevakorra osas: 

 

1. Juhatuse liikmete tagasiastumine ja valimine 

2. Eestseisuse liikmete tagasiastumised ja valimised 

3. Põhikirja läbivaatamine 

 

 

 



Protokollile lisatud: 

 

Lisa 1 Osalejate registreerimisleht 

Lisa 2 Habitability esitlus 

Lisa 3 Tegevuskava 

Lisa 4 Eelarve 2024 

Lisa 5 Arengukava 

 

 

 

 

 

 

allkirjastatud digitaalselt  allkirjastatud digitaalselt 

Koosoleku juhataja  Protokollija 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

MTÜ Eesti Saarte Kogu  Reg. nr.: 80058628  e-post: info@saared.ee 

Pank:   SEB EE03 1010 2200 0353 6011  koduleht: saared.ee 


